
Odteď
hrajeme
společně.

Naše nové prodejny se nemůžou dočkat,
až je navštívíš

OCČernýMost, OCWestfield, OC Europark, Arkády Pankrác,
OC Letňany, OCGalerie Teplice, OCAupark Hradec Králové
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Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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HOKEJISTÉ VSTUPUJÍ
DO SEZONY SE ŠVÉDY
ASISTENT TRENÉRA LIBOR ZÁBRANSKÝ VĚŘÍ NA KARJALE V ÚSPĚCH STRANA 13

Svátek slaví: Evžen

Před odhalením sochy své matky čelil britský král Karel III. útoku vejci
Britský panovník Karel III. (na snímku vpravo) je na dvoudenní cestě po severu Anglie. Očekává se, že v Yorku odhalí sochu matky, královny Alžběty II.
Bude to první odhalená socha od úmrtí panovnice, která zemřela 8. září ve věku 96 let. Na fotografii si prohlíží maketu této sochy. Během včerejška brit-
ská policie zadržela muže, který hodil po královi Karlu III. a jeho choti Camille několik vajec. Muž se netrefil, jedno vejce dopadlo poblíž panovníkovy
nohy, uvedla stanice Sky News. Incident se stal, když se Karel III. a jeho manželka zdravili s lidmi u středověké brány Micklegate Bar v Yorku. Ze záběrů
je patrné, že kolem krále prolétlo několik vajec. Zpočátku panovník na létající předměty nereagoval, pak se vzdálil od lidí. Muž, který podle agentur na
krále vejce házel, zakřičel, že Británie byla vybudována na krvi otroků. Jeho protest se ale nesetkal s odezvou kolemstojících, kteří na něho začali pokři-
kovat nebo zpívat hymnu God Save the King. ČTK

AP

Čtyři koruny za lahev
od nákupu neodradí
Zálohování. PET lahve a plechovky jsou Češi ochotní vracet. Průzkum. Dvě třetiny dotázaných by rády nesly
obaly do obchodů. Další země. Na Slovensku stále vychytávají neduhy, Česko bude mezi posledními STRANA 3
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Pohřeb
Ve strašnickém krematoriu
v Praze se uskutečnilo po-
slední rozloučení s rocko-
vým hudebníkem a texta-
řemMichalem Ambrožem,
který hrál v kapelách Jasná
páka nebo Hudba Praha.
Zemřel 31. října ve věku
68 let. Rozloučit se s ním
přišli kolegové a fanoušci.
„Hučel jsem do něj, aby to
nevzdával, že ještě udělá-
me další muziku,“ připo-
mněl na pohřbu se slzami
v očích Ambrožův kolega
David Koller. ČTK

Posílejte další
peníze, vyzýval
své stoupence
aktivista.

Insolvenční správce chce sáh-
nout na účty manželky akti-
visty Ladislava Vrabela, který
je hlavní postavou protivlád-
ních demonstrací. Právě

na její účty dal zadlužený po-
řadatel demonstrací a zakla-
datel iniciativy Česko na prv-
ním místě posílat finanční
příspěvky od příznivců. Insol-
venční správce chce peníze
využít k uhrazení jeho dluhů.
Sám Vrabel do poslední chví-
le podporovatele uklidňoval
a žádal zejména ty štědřejší,
aby mu posílali peníze dál.
„Máme málo peněz. Takže
tentokrát bych chtěl po-

prosit, nejenom vás, co posílá-
te stovky, za to jsem vděčný,
posílejte dál. Chtěl bych ale
poprosit o větší mecenáše, co
máme. Protože teď nám tro-
chu teče do bot,“ postěžoval
si Vrabel. Organizátor několi-
ka protivládních demonstra-
cí na Václavském náměstí La-
dislav Vrabel podle Seznam
Zpráv čelil do loňského roku
27 exekucím. Mnohé však ne-
splácel i 20 let. Média na jeho

dluhy upozornila hned
po vzniku iniciativy a její prv-
ní demonstraci.
Nedávno se Vrabel pohádal

se svým dřívějším spolupra-
covníkem Jiřím Havlem.
Chtěl po něm, aby mu z je-
jich transparentního účtu po-
slal přes 350 tisíc korun
na nový transparentní účet
patřící Vrabelově manželce.
Vrabel, který sám na sebe

podal insolvenční návrh, vý-

měnou za ochranu před exe-
kutory soudu slíbil, že přizná
veškerý svůj majetek a výděl-
ky použije alespoň k částeč-
nému zaplacení dluhů. Jenže
to podle Seznam Zpráv nespl-
nil. Insolvenční správce po-
dal žádost o rozšíření insol-
vence i na majetky Vrabelovy
ženy. Bojana Vurdelja se
do pondělka mohla proti po-
stupu ohradit u soudu, ale ne-
učinila tak. iDNES.cz
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VÁNOČNÍ POBYT
3–5 nocí | od 7.720 Kč/os.
Ubytování, polopenze, slavnostní
Štědrovečerní večeře, 2× punč,
káva a zákusek, uhličitá koupel,
oxygenoterapie, animační program ad.

SILVESTROVSKÝ POBYT
3–5 nocí | od 8.870 Kč/os.
Ubytování, polopenze, slavnostní Silvestrovská večeře,
novoroční brunch, 2× punč, káva a zákusek, uhličitá koupel,
masáž, animační program ad.

FIRST MINUTE 2023
Rezervujte si pobytový balíček do 31.12.2022 s termínem
pobytu 16.1.–28.2.2023 a řekněte si o slevu 20 %.
Pro získání slevy udejte heslo „First minute“.

RELAX
ve spa
resortu
libverda

Vysočina
plná větrníků?
V roce 2009 byla na Vysoči-
ně postavena poslední vě-
trná elektrárna. Přitom
Vysočina má podle takzva-
né větrné mapy na rozdíl
od některých jiných krajů
vysoký potenciál pro je-
jich výstavbu. Jednoduše
řečeno zde fouká. O tuto
oblast mají investoři do
větrných elektráren velký
zájem. Mohly by jich tu

stát desítky. Klíčový je sou-
hlas obcí a obyvatel. Ně-
kde jsou lidé proti, někde
nevadí. Třeba ve Věžnici.
Na větrníky si v obci zvyk-
li, navíc úřad dostává od
společnosti ČEZ ročně
zhruba 400 tisíc korun.

V Krkonoších se
otevřou sklárny
Víkend Křišťálového údolí
otevře potřetí veřejnosti
dveře do skláren, umělec-

kých škol a muzeí v Libe-
reckém kraji. Připojí se
také Poláci, prohlídky
v češtině nabídne Huť
Julie v Piechowicích a také
Krkonošské muzeum v Je-
lení Hoře. Liberecko navští-
ví tisíce návštěvníků. Míří
tam za přírodou a spor-
tem. Ve světě má unikátní
postavení v oblasti sklář-
ské a bižuterní výroby i vý-
robě šperků. A právě tato
akce má fenomén podpo-
řit. Takových firem je na-
příč krajem 160. ČTK

inzerce

Vrabel dluží. Platí za něj jiní

Krátce
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Bude u nás čistěji.
To je jeden ze závě-
rů nejnovějšího
průzkumu na téma
plastových a hliní-
kových vratných
obalů od nápojů.

Na Slovensku se rozjelo zálo-
hování petek a plechovek od
začátku tohoto roku. Bez skří-
potu to není. „Vychytávají se
sporné body ve vztahu obcho-
dů se subjekty, které od nich
pak vykoupené obaly naku-
pují pro další zpracování,“
říká Kristýna Havligerová,
mluvčí Iniciativy pro záloho-
vání.

Chce to čas, ale zřejmě
budeme poslední
Slováci absolvovali od schvá-
lení po uvedení do praxe de-
set měsíců. „Na zavedení je

ideálních osmnáct až čtyřia-
dvacet měsíců,“ připomíná
Havligerová.
Vzhledem k tomu, že tento

proces je už v dalších evrop-
ských zemích, kde se ještě
plechovky a petky nezálohu-
jí, v běhu, má Česko velkou
„šanci“, že pak bude jednou
z posledních, ne-li poslední
zemí, kde se budou tyto oba-
ly zálohovat.
Na druhou stranu máme

možnost přiučit se. Je totiž
třeba najít ideální technická
řešení odběru plechovek a pe-
tek podle typu obchodu. Vel-
ké prodejny zřejmě sáhnou
po zcela automatizovaném
výkupu, menší obchody si
pravděpodobně pořídí jedno-
dušší systémy s ručním výbě-
rem obalů.

Výrobci nezkrachují. Mož-
ná vydělají víc
Jedním z pádných argu-

mentů výrobců nápojů, kteří
se zatím brání nebo se bránili

zálohovanýmplastům a hliní-
ku, bylo, že kvůli vyšší ceně
a nutnosti skladování je lidé
přestanou kupovat. Takové
důvody zněly často ještě
před rokem, kdy zálohovací
iniciativa vznikla, a prosazo-
valy je některé domácí nápo-
jové firmy.
„Vyšlo nám ale, že většina

dotazovaných to nepovažuje
za důvod, aby se zálohy neza-
vedly, lidé je budou kupovat
stejně jako dosud, nebo do-
konce i víc,“ upozorňuje Mi-
chal Straka z výzkumné agen-
tury Ipsos. I proto, že budou
vědět, že plast a hliník skončí
v recyklačním systému, a ne
na skládce nebo ve spalovně.

Odolávají, ale jejich
obrana už není kruhová
Lidé si jsou také vědomi, že

budou doma vždy nějaký čas
skladovat nesešlapané obaly.
Zajímá je i to, jak daleko je
budou nosit k výkupu. Ale
kardinální překážku to pro

ně neznamená. Slábne i od-
por některých nápojových
producentů a obchodníků.
Zvláště v případě nadnárod-
ních řetězců, jež působí v ze-
mích, kde zálohy již běží.
Na zálohy za tyto druhy nápo-

jů si ostatně už zvykli ti Češi,
kteří žijí v pohraničí a jezdí
nakupovat do německých
prodejen. Plechovky i petky
doma skladují a odvážejí za
hranici při dalších náku-
pech. PAVEL HRABICA

sobota 20.20

GENERÁLNÍ PARTNER MEDIÁLNÍ PARTNERPARTNER ANKETY

inzerce

Konec mýtu. Zálohy na PET
a alu nás od nákupu neodradí

Šťastná třináctka

13
Tolik zemí bude od pondělí
příštího týdne v Evropě zálo-
hovat PET lahve a hliníkové
nápojové plechovky. Třinác-
tou zemí, která k systému při-
stoupila, je Malta.

4
Tolik korun je v současnosti
podle průzkumu Ipsosu pro
Čechy přijatelná cena za vrat-
ný obal z plastu či z hliníku.

V obchodě, nebo jinde?

Debata mezi výrobci nápojů,
obchodníky i zpracovateli se
vede kolem míst, kde se
bude vykupovat.

● Dvě třetiny respondentů
uvedlo, že ideálním místem
odběru jsou obchody.

● Devíti procentům by vyhovo-
valy výkupní automaty
u kontejnerů s odpady.

● Deset procent spotřebitelů
se přiklánějí k tomu, aby od-
běrní automaty byly i na dal-
ších veřejných místech.
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Chystají
se na další
uprchlíky
Karlovarské asistenční
centrum na pomoc ukrajin-
ským uprchlíkům (KACPU)
funguje na novém místě –
v bývalé škole na nábřeží
Jana Palacha. Doteď nevy-
užívaná budova je kapacit-
ně i dispozičně vhodnější
než dosavadní prostory,
navíc je ve středu města.
„Přestěhováním centra
do větších prostor se chce
Karlovarský kraj připravit
na případnou větší vlnu
běženců v zimních měsí-
cích,“ řekl hejtman Petr
Kulhánek. Nové centrum
včera dopoledne navštívi-
ly desítky lidí. Od začátku
ruské agrese přišlo na
západ Čech skoro 18 tisíc
uprchlíků, reálně jich v kra-
ji pobývá podle odhadů
asi polovina. ČTK

Jihočeským
památkám
chybí cizinci
Jihočeské státní památky
přilákaly od začátku roku
do konce října 700 tisíc
lidí. To je o 13 procent
více než loni. Přesto ná-
vštěvnost proti poslední
předcovidové sezoně
o třetinu zaostává. Kastelá-
ni stále postrádají turisty
ze zahraničí.

Kam s odpadem?
Pomůže aplikace
Kam se starým slamníkem
nebo jiným odpadem, po-
může Ostravanům vyřešit
nová aplikace. Dozvědí se
z ní, kam co vyhodit, za
jaké materiály mohou do-
stat zaplaceno a za které si
naopak připlatí, kdy jet do
sběrného dvora, kdy jim
popeláři odvezou bioodpad
či více o kompostování.

Vybírala si, které
své dítě zabije
Za vraždu tříleté dcery
a pokus o vraždu staršího
syna navrhuje žalobce pro
osmadvacetiletou ženu
z Karlových Varů výjimeč-
ný trest v délce 22 let věze-
ní. Žena se u soudu přizna-
la, že přemýšlela, koho
ze svých tří dětí nechá žít
a koho ne. Ušetřila pouze
kojence. Její obhájce navr-

huje případ překvalifiko-
vat na zabití.

Zubař si načerno
přišel na miliony
Kriminalisté obvinili z pod-
vodu osmatřicetiletého
zubaře z Mostecka. Podle
vyšetřovatelů několik let
účtoval zdravotním pojiš-
ťovnám neuskutečněné zá-
kroky. Nezákonně si přišel
na 2,4 milionu korun.

Muzeum podle
seriálu o četnících
Co v populárním seriálu
z brněnské pátračky půso-
bí jako lakovaný barvo-
tisk, napravuje hradecké
Muzeum východních Čech
výstavou Četnické humo-
resky. Mnoho známých
případů se totiž odehrálo
ve 30. letech právě na vý-
chodě Čech. Výstava trvá
do 26. března. iDNES.cz

Do 7. prosince
mohou zájemci
podat nabídku
k odkoupení
stavebních pozem-
ků ve Šluknově
na Děčínsku.

Město na severu Čech nabízí
k prodeji pozemky na výstav-
bu rodinných domů. Jednu
parcelu město prodalo už
v září, o dalších 11 nabídnu-
tých pozemků zatím nikdo
zájem neprojevil.
Martin Chroust z odboru

rozvoje a životního prostředí
řekl, že město přivedlo inže-
nýrské sítě k celkem29 parce-
lám. Když se pozemky proda-

jí, vznikne u nich ještě příjez-
dová komunikace. V součtu
za provedené úpravy radnice
zaplatila odhadem 15 milio-
nů korun.
Město má v plánu vybudo-

vat téměř 60 parcel pro stav-
bu rodinných domů. S výstav-
bou počítala radnice už
v roce 2009, kdy byl zpraco-
ván nový územní plán. Po-
zemkyměsto postupně budu-
je na louce nedaleko rybníka
Zezulák. Původně měl být
v prostoru vystavěn jižní ob-
chvat města, proto lokalita
dostala název Jihozápad.
V první polovině roku

2021 tehdejší starostka Eva
Džumanová uvedla, že zájem
o výstavbu domů je ze strany
místních velký. Radnice rea-
govala také na rostoucí počet
obyvatel, kteří se do města

stěhují kvůli práci v nedale-
kém Německu.
Se zvýšením úrokových sa-

zeb u hypoték a zdražením
stavebnin či energií zájem
o vlastní bydlení ve Šluknově
zřejmě ochladl. „Situace se
zhoršila s materiály, řemesl-
níky, finanční situací lidí, hy-
potékami, a proto jsme se roz-
hodli rozdělit těch 12 parcel,
tam se dá případně vybudo-
vat ucelená komunikace,“ do-
plnil Chroust. Pokud se parce-
ly prodají všechny, půjde
do prodeje zbylých 17 pozem-
ků, jinak se nabídnou volné
parcely z první etapy znovu.
Město počítá také s varian-

tou, že se zbytek parcel ne-
prodá a se stavbou domu za-
čne majitel první prodané
parcely. V tom případě i tak
vznikne u pozemků komuni-

kace. Pokud bude mít zájem
o odkup jednoho pozemku
víc zájemců, bude vybrán
ten, který nabídne vyšší část-
ku. Minimální požadované
nabídkové ceny se pohybují
podle velikosti pozemků, kte-
ré mají rozlohu od 651 m2

do 1067 m2, od 339 tisíc ko-
run do 555 tisíc korun. Větši-
na pozemků má výměru
mezi 800 až 900 m2. „Ještě
mají skoro měsíc a nabídky
se většinou podávají těsně
před vypršením lhůty. Teď je
to tak, že se občas někdo ze-
ptá, ale žádnou konkrétní na-
bídku nemáme,“ informoval
vedoucí odboru správymajet-
ku Petr Masopust. Nabídky
mohou podat zájemci osobně
či poštou v písemné formě a v
dobře zapečetěných obál-
kách. ČTK

Řada jihočeských měst řeší
problém s chátrajícími objek-
ty nebo areály. Najít pro ně
nové využití bývá složité a fi-
nančně náročné. Vše navíc
komplikují soukromí majite-
lé, kteří často nemohou s rad-
nicemi najít společnou řeč.
To se týká Vimperka neboČes-
kých Budějovic. Co se týče
brownfieldů ve vlastnictví
města, tam už jsou plány na
využití o něco jasnější. V Čes-
kém Krumlově nebo Táboře
v nich staví nové bytové
domy. Třeba v Táboře srovna-
li celý areál bývalých kasáren
se zemí. Na jejichmístěmá vy-
růst nová městská čtvrť Dvor-
ce s rozlohou okolo deseti
hektarů, kde by mohlo bydlet
až 1700 lidí. V Českém Krum-
lově padla bývalá továrna Jito-
na. Tam nyní vzniká soustava
jedenácti domů pod názvem
Krumlovský vltavín. Dalším
projektem je přestavba kasá-
ren na novou městskou čtvrť,
kde by mohly žít až čtyři tisí-
ce lidí. iDNES.cz

ČT
K

Krátce

Šluknov nabízí parcely.
Od 339 tisíc korun

Byty. Vznikají
na jihu Čech
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Šance Kremlu drží
při životě Írán, jeho
pomoc neumdlévá.

Rusko zaplatilo Teheránu
za dodávky bezpilotních le-
tounů v hotovosti a ukořistě-
nými britskými a americký-
mi zbraněmi, jmenovitě šlo
o protitankové střely Javelin
a Nlaw a protivzdušnou stře-
lu Stinger. Uvedla to stanice
Sky s odvoláním na zdroj
z tajných služeb. Výměnou

Rusko dostalo z Íránu 160 dro-
nů včetně těch, jež mohou
sloužit pro vedení útoků.
Transakce se dle zjištění stani-
ce Sky stala 20. srpna, kdy na
letišti nedaleko Teheránu při-
stálo ruské vojenské letadlo.
Podle televize se Rusko

a Írán v uplynulých dnech do-
hodly na dodávce dalších dro-
nů za 200 milionů dolarů,
bezmála pět miliard korun.
„To znamená, že Írán brzy
dodá další velký počet bezpi-
lotních prostředků,“ domnívá
se příslušník tajných služeb.
Exempláře západních zbraní

budou zřejmě zkoumat írán-
ští zbrojní technici, aby získa-
li více informací o použitých
technologiích. V budoucnosti
se pak mohou snažit je napo-
dobit, uvedla televize.
Rusko v posledních týd-

nech používá drony íránské
výroby zejména k útokům
na ukrajinskou energetickou
infrastrukturu. Írán pomoc
Rusku vehementně popírá.
Přiznal jen dodávku „malého
množství“ dronů před začát-
kem války na Ukrajině,
na konci února letošního
roku. ČTK

Demokraté překvapili
Ve Spojených státech se včera horečně sčítaly hlasy
ve volbách do Kongresu. Republikáni symbolizovaní ex-
prezidentem Donaldem Trumpem nezískali takovou pod-
poru, jak se očekávalo. K včerejšímu podvečeru měli
Republikáni podle stanice CNN ve Sněmovně reprezen-
tantů zisk 199 křesel, zatímco demokraté 178. K získání
sněmovní většiny strana potřebuje 218 křesel. V Senátu
zůstávalo skóre ještě otevřenější, podle průběžných vý-
sledků demokraté i republikáni měli 48 křesel – v Georgii
byl výsledek navíc tak těsný, že se bude muset konat tak-
zvané vyřazovací kolo, a to až 6. prosince. Republikánská
většina v obou komorách Kongresu by mohla výrazně po-
škodit pozici současného demokratického prezidenta
Joea Bidena, jelikož Sněmovna či Senát mohou v podsta-
tě znemožnit přijetí jakékoli významnější legislativy. Po-
dle některých analytiků by se republikánský úspěch mohl
odrazit v omezení pomoci napadené Ukrajině. ČTK

Okupant je mrtev
Zástupce šéfa ruské oku-
pační správy v ukrajinské
Chersonské oblasti Kirill
Stremousov včera zahy-
nul při dopravní nehodě.
Smrt jedné z nejvýrazněj-
ších postav Moskvou dosa-
zené správy v okupované
části Ukrajiny přichází
v době množících se

zpráv o ruském ústupu
z Chersonské oblasti.

Berlín není naivní
Německá vláda zamítla
převzetí dortmundské to-
várny na čipy Elmos švéd-
skou firmou Silex, kterou
plně vlastní čínský kon-
cern Sai Microelectronics.
„Německý trh zůstává ote-

vřený, ale nebude naiv-
ní,“ uvedl ministr hospo-
dářství Robert Habeck.

Ještě si počkají
Kerčský most, který poni-
čil výbuch na začátku říj-
na, se vrátí do plného pro-
vozu nejdříve v září příští-
ho roku. Uvedlo to britské
ministerstvo obrany. ČTK

Kšeft za miliardy

Krátce

AP

Navštivte naše nově
otevřená centra prevence
Rezervujte si termín na benuprevence.cz Již 3x v Praze

Programměření cukru

Programměření cholesterolu

Program testování paměti – Alzheimer

Program nácviku správné inhalační techniky

Měření CRP

CHOL

CRP
test

BENU Lékárna OC Kaufland Vypich,
Bělohorská 205, Praha 6

BENU Lékárna OC Chodov,
Roztylská 2321/19, Praha 4

BENU Lékárna Anděl,
Štefánikova 250/6, Praha 5

www.benuprevence.cz

NOVĚOTEVŘEN
O

inzerce
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Nový detektivní román Žena
v ohni založený na historic-
kých faktech o osudu umělec-
kých děl uloupených za války
nacisty. Napsala jej držitelka
novinářských cen IPPY
a Opus Magnum Discovery
Award Američanka Lisa
Barrová. Podle knihy vzniká
filmová adaptace s oscarovou
herečkou Sharon Stoneovou.

Proč a kdy jste se rozhodla
přejít od žurnalistiky
k psaní románů?
Vždy říkám: „Holka může

opustit novinařinu, ale novi-
nařina nikdy neopustí ji.“
Roky jsem pracovala jako no-
vinářka, den za dnem, a jako
spisovatelka po nocích –
a teď se to obrátilo! Opravdu
věřím tomu, že do mého psa-
ní dostávám a dávám to nej-
lepší z obou světů. Jako novi-
nářka jsem byla zvyklá
na okamžité uspokojení –
můj článek je hned druhý
den v novinách – a to je také
spojené s přívalem adrenali-
nu. A jako spisovatelka to
mám přesně naopak. V Ženě
v ohni je hlavní hrdinka Jules
Rothová,mladá, důvtipná no-
vinářka – moje mladší „já“

z doby, kdy jsem byla idealis-
tický nováček, který vzal jaký-
koli příběh, nebál se. Velmi
mě bavilo vrátit se zpět v čase
a na místa, jež jsem měla tak
ráda, a vykreslit podle svých
zkušeností hrdinku Jules.

Co bylo největší inspirací
pro hlavní zápletku?
Když jsem četla a rešeršova-

la výbušný skandál, který
otřásl uměleckým světem,
známý jakomnichovský umě-
lecký poklad, věděla jsem, že
jsem našla zpravodajský kle-
not pro svou knihu. V roce
2012 bylo nalezeno přibližně
1500 nejvýznamnějších umě-
leckých děl v hodnotě přes
1,5 miliardy dolarů, jež byla
ukryta téměř 50 let v zane-
dbanémbytě vMnichově, kte-
rý patřil Corneliu Gurlittovi.
Jeho otec nebyl nikdo jiný
než Hildebrand Gurlitt, Hitle-
rův „zloděj umění“, hlavní
dealer umění ukradeného na-
cisty. Když Gurlitt starší ze-
mřel, odkázal svůj obrovský
poklad samotářskému syno-
vi, který ukrýval mistrovská
díla doslova ve svém špajzu,
a některá dokonce v troubě.
Mluvíme o dílech takových

umělců jako Matisse, Picasso
a Cézanne. Když jsem o odha-
lení četla poprvé, věděla
jsem, že svoji novou knihu
chci soustředit okolo jedno-
ho ukradeného díla, které
ovlivnilo mnoho životů.
Mým cílem bylo použít toto
jedno plátno jako zástupce za
více než 600 tisíc umělec-
kých děl, která byla ukrade-
na, zkonfiskována a zničena
nacisty. Román jsem napsala
během lockdownů. Rozhodla
jsem se, že když už mám být
zavřená doma, použiji v kni-
ze všechny svoje oblíbené
prvky – historii, umění, napě-
tí, vášeň, riskantní novinář-
ské pátrání, a především sil-
né a temperamentní ženy.

V románu je tedy mnoho
postav reálných?

Ano, to, co se dělo okolo
ukradeného umění a nacistů,
je inspirované skutečnými
událostmi. Postava lovce na-
cisty ukradeného umění
z Amsterdamu je založená na
skutečném Arthuru Brando-
vi. Jiná postava je založená na
několika houževnatých, sil-
ných šéfredaktorech, které
jsem poznala. Další postava je

inspirována mou milovanou
babičkou, jež přežila holo-
kaust.

Zúročila jste tedy své zku-
šenosti z novinařiny?
Moje zkušenosti novinářky

se mi opravdu hodily během
rešerší. Vím přesně, co je tře-
ba k získání faktů či jak vést
rozhovor. Můj postoj je, že
žádný kámen nesmí zůstat
neobrácený, když ověřujete
fakta – a obzvlášť když se za-
býváte historií. Moje hlavní
postava je novinářka – znám
ji, cítím jí, byla jsem jí... Moje
zkušenosti investigativní re-

portérkymě taky naučily, jak
do textu dát ten pravý tahák,
který nutí dál otáčet stránky.

Motiv ukradeného umění
v kombinaci s druhou svě-
tovou válkou se objevuje
ve všech vašich knihách.
Proč vás fascinuje tato od-
vrácená strana umění?
Snažím se představit si, co

by se stalo, kdyby byly můj
notebook a telefon zabaveny,
možnost získávat informace
byla zmemožněna, můj ruko-
pis spálen, můj redaktor
a kdokoli další ve světě litera-
tury zatčeni za spolupráci se
mnou. A vše, co jsem kdy na-
psala, bylo považováno za zlo-
čin proti mé zemi. To byl
osud mnoha umělců v nacis-
tickém Německu. Byli per-
zekvováni, že nesouhlasili
s myšlenkou árijského „pra-
vého umění“. Hitler a jeho po-
mocníci byli odhodláni vyma-
zat ty, které považovali za de-
generované části německé
společnosti. Třetí říše šla
po avantgardě, hlavně uměl-
cích, s nevídanou pomstychti-
vostí. Musela jsem o tom na-
psat, cítila jsem to v duši.

Kniha Žena v ohni je nyní
adaptována do filmu,
ve kterém bude hrát Sha-
ron Stoneová, zároveň
jeho producentka. Jak jste
na tuto zprávu reagovala?
Skákala jsem radostí na po-

steli! Nežertuji! Knihu jsem
poslala do kanceláře Sharon
Stoneové, říkala jsem si, proč
ne, uvidíme, co se stane. Fil-
mové dílo Sharon pro mě
bylo vždycky zajímavé.
A po třech týdnech jsem do-
stala zprávu: Ahoj, tady Sha-
rone Stoneová, právě čtu
tvou knihu a je skvělá. Je už
koupená?Moje výkřiky rados-
ti byly určitě slyšet z Chicaga
až do Prahy. Smlouvu jsme
podepsaly o šest týdnů pozdě-
ji. Sharon je skvělá, milá,
štědrá. Úplně skvělá Žena
v ohni, ke knize se ohromně
hodí. Nemůžu se dočkat, až
uvidím, co s ní udělala. METRO

Lisa Barrová METAFORA

Prokop i s Bártou
Pátek 16. prosince bude
tradičně patřit ve Velkém
sále pražské Lucerny Vá-
nočnímu koncertu Micha-
la Prokopa a jeho kapely
Framus Five, která letos
slaví neuvěřitelné 55. vý-
ročí svého založení. Letoš-
ními hosty koncertu bu-
dou Cirkus Ponorka a zpě-
vák Dan Bárta. Vstupenky
jsou k dostání v síti Ticket-
portal.

Servillo v Praze
Italský herec Toni Servillo
vystoupí v Praze s hrou
věnovanou Božské kome-
dii Danta Alighieriho.
Představení Danteho hla-
sy odehraje 1. prosince
v divadle ABC. Druhého
prosince pak zahájí v Pra-
ze italský filmový festival
snímkem Qui rido io
od režiséra Maria Marto-
neho, kde hraje hlavní
roli. ČTK

inzerce

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990. Tel.
734843403265364

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1

Krátce

„Novinářka Jules je mé mladší já“

inzerce
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„Jsemmedvěd
křížený

s transformerem.“

JAN KOPAL
Facebook

Slova na vyluštění začínají na stejné písmeno.
1. humorný
2. vyhovující
3. soubor úlů
4. vtip (zdrob.)

1

2

3

4

5

6

7

5. standardní tanec
6. vše
7. sopka

Počasí
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ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.45 Všechno, co mám ráda
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.05 Infocentrum: Drahé

Česko, ...?
20.10 Inspektor Max (10/11)
21.10 Toulky Českem budouc-

nosti II
21.40 Máte slovo sM. Jílkovou
22.40 Na stopě
23.05 Detektiv Endeavour

Morse V
00.40 AZ-kvíz
01.10 Na forbíně TM
01.50 Hobby naší doby

16.05 Tajemství Vatikánu (1/5)
17.00 Boží dar – příběhy

českých potravin (4/9)
17.20 Herbář
17.50 Automoto svět
18.20 Hokej: Česko–Švédsko
21.15 Magické hlubiny II (3/7)
21.45 Manu aMatěj na cestě

do Apulie (6/10)
22.10 Rodina (4/5)

Seriál (Srb., 2021)
23.05 Besa (10/10)
00.00 Queer: Jižní vítr
00.25 Nanga Parbat
02.10 Stopy, fakta, tajemství
02.45 Žijeme s vírou
03.55 Historie.cs
04.50 Babylon
05.15 Křesťanský magazín

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.25 Na lovu II
18.25 Ulice (4364)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Omě se neboj (1)

Pořád spolu. Komediální seriál
(ČR, 2022)

22.15 Život ve hvězdách
23.05 Dr. House VII (23)

Jít dál. Seriál (USA, 2010)
00.05 Dr. House VIII (1)

Dvacet vicodinů. Seriál (USA,
2011)

01.05 Omě se neboj (1)
02.45 Novashopping
03.05 Na lovu II
03.50 Pojišťovna štěstí (9)

15.50 Policie v akci
16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Zoo (65)

Rodinný seriál (ČR, 2022)
21.35 Inkognito
22.45 Inkognito
23.55 Ano, šéfe!
01.00 Policie v akci
02.00 Námořní vyšetřovací

služba X (19)
Bouře. Krimiseriál (USA, 2012)

02.55 Rizzoli & Isles: Vraždy na
pitevně V (16)

03.55 Komisař Rex VI (5)
05.35 Pohoda u krbu

06.00 Ranní fresh
09.00 1CHARTED
11.00 Óčko hity
14.30 Užít Dubaj
15.00 Óčko Chart
17.00 Óčko hity
17.30 Simply Life
17.35 Óčko hity
18.00 Hitrádio desítka

Deset top klipů vybírají
moderátoři z Hitrádia

19.00 Óčko hity
Klipy nonstop

21.30 Ne...telní?
Na rande i s handicapem

22.30 Úchylky pod lupou
22.35 Óčko flirt

Proud klipů se vzkazy diváků
Óčka

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Luštěnka

Teplotní rekordy: -9,8 °C (1858) 19,2 °C (2015) Bio:

DNES ZÍTRA SOBOTA NEDĚLE

10/14 °C 8/12 °C 9/13 °C 8/12 °C

Sudoku
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Obchodování s plynem dnes
ovlivňuje mnoho faktorů,
od těch politických až po
geografické. A Evropa se sku-
tečně nyní dostala do fáze,
kdy musí v době válečných
konfliktů a celkového napětí
ve společnosti, intenzivně jed-
nat s dodavateli o možných
objemech. Hledají se tak nové
cesty, jak dostávat plyn do
Evropy. Do hry však s jistou
dávkou pesimismu vstupují
některá média, která zřejmě
pod vlivem současného eko-
nomického tlaku, budoucí
úlohu plynu zpochybňují
a akcentují úplný přechod
od zemního plynu k jiným
zdrojům energie. Z dlouho-
dobého výhledu je však tento
pesimismus neopodstatněný.
Světové zásoby plynu jsou
zatím dostatečné a vedle do-
dávek zkapalněného LNG ply-

nu pomocí lodní přepravy se
objevují také nové možnosti
v transportu zemního plynu
skrze stávající či nově realizo-
vané plynovody. Navíc zdejší
hustě zasíťovaná infrastruk-
tura pro distribuci plynu bez
problémů splňuje všechny po-
žadované parametry současné
energetiky. I proto je zcela
evidentní, že ve střednědo-
bé budoucnosti bude nadále
zemní plyn součástí energe-
tického mixu většiny zemí.
To je také základem pro neu-
stále probíhající vývoj plyno-
vé tepelné technologie, např.
u producentů plynových kon-
denzačních kotlů. Ti se v zá-
jmu energetické úspory stále
více přiklánějí kmožnosti vy-
užívání směsi zemního plynu
s 5-10% podílem vodíku. Stále
se sice jedná o vývoj, ale pří-
kladně italský výrobce BAXI

představil v letošním roce
jako novinku kondenzační
plynový kotel s označením

Luna Classic, který již spa-
lování směsi zemního plynu
a vodíku aktuálně umožňuje.
Výrazné úspory energie a po-
tažmo finančních nákladů
lze však dosáhnout pouhou
záměnou typu plynového

kotle. Mnohé domácnosti
v bytech či rodinných domech
dnes spoléhají na starší typy

atmosférických plynových
kotlů, které už vmnoha smě-
rech nevyhovují současným
moderním trendům v ohřevu
vody či vytápění. Čas se ne-
gativně podepisuje i na jejich
zastaralé technologii a ve hře

takmůže být i snížená úroveň
provozní bezpečnosti. Proto
se v uvedených případech
doslova nabízí záměna typu
plynového kotle, a to z atmo-
sférického na moderní kon-
denzační. Benefitů je při této
záměně hned několik. Pře-
devším dochází při provozu
plynového kondenzačního
kotle k prokazatelné úspoře
plynu ve výši 25–30 % oproti
atmosférickému. Pokud se na-
příklad zmíněný kotel BAXI
Luna Classic propojí s inteli-
gentním wi-fi termostatem
BAXI MAGO dostává majitel
kondenzačního kotle také
bonus v podobě dálkového
ovládání topného systému
přes bezplatnou aplikaci ve
smartphonu, což nabízí další
možné úspory. Nezanedbatel-
né jsou také další přednosti –
vysoký tepelný výkon, moder-
ní design, tichý chod a také
možnost získání až 5leté záru-
ky na tyto typy plynových kot-
lů. Každé domácnosti se tak
otevírá poměrně jednoduchá
cesta k výrazně vyššímu tepel-
nému komfortu při podstatně
nižších finančních nákladech.
www.baxi.cz

DOMOV
komerční příloha čtvrtek10.listopadu2022

Prvním krokem je projek-
tová dokumentace a ener-
getický posudek domu
Na základě projektové doku-
mentace a posudku lze dopo-
ručit vhodnou tloušťku zatep-
lovacího systému a vhodný
typ izolačního materiálu
a maximalizovat tak úspory
energií.

Pomocí termokamery lze
jednoduše odhalit tepelné
mosty – místa, kde by dochá-
zelo k únikům tepla. Součástí
energetického posudku domu

je i Průkaz energetické nároč-
nosti budovy. Tento průkaz
komplexně hodnotí energe-
tickou náročnost domu, tedy
z jakých materiálů je posta-
ven, jaké technologie byly po-
užity pro vytápění a chlazení,
přípravu teplé vody či osvět-
lení, a jaká zařízení se použí-
vají pro větrání nebo úpravu
vlhkosti. Výsledkem je celko-
vé zařazení nemovitosti do
jedné ze sedmi kategorií – od
mimořádně úsporné (A), až
po mimořádně nehospodár-
nou (G).

Čím a jakou tloušťkou za-
teplit
Někteří vlastníci bytových
domů ve snaze ušetřit na za-
teplovacím systému preferují
slabší tloušťku zateplení. Sil-
nější tloušťka izolantu však
v celkových nákladech na
zateplení znamená zanedba-
telné navýšení jen v jednot-
kách procent. Výsledný efekt
včetně úspor na vytápění je
přitom nesrovnatelný. Abyste
vyhověli požadavkům normy,
je potřeba u většiny staveb po-
užít na (vnější) stěny izolaci
o tloušťce minimálně 14 cm
v závislosti na typu zdiva. Pro
maximální efekt lze doporučit
i 20 cm izolačního materiálu.
Samozřejmě záleží, jak ener-
geticky úspornýmateriál si vy-
berete. Rozhodně je ale lepší
na tloušťce materiálu nešetřit
než za deset let zjistit, že mu-
síte zateplit znovu. Na hledání
optimálního řešení nemusíte
být sami. Kromě konzultace
se správcem vašeho domu na-
bízí poradenství i někteří vý-
robci zateplovacích systémů.
Pro získání odborných infor-
mací můžete například využít
bezplatnou poradenskou lin-
ku + 420 226 292 222 nebo
e-mail podpora@saint-gobain.
com. „Konzultace je vhodná již
ve fázi plánování stavby. Lze tak
předejít nejasnostem při realizaci
a vícenákladům vzniklým kvůli
nedostatkům v projektové doku-
mentaci, která často neobsahuje

podrobné informace o použitých
konstrukcích či materiálech. Pro
většinu skladeb, které se zákazní-
ky řešíme, jsme schopni zpracovat
i orientační kalkulaci spotřeby ma-
teriálu,“ radí Ing. arch. Tomáš
Truxa, produktový manažer
společnosti Saint-Gobain.

Vlastnosti zateplovacíchma-
teriálů se zlepšují
Nejčastěji používaným mate-
riálem pro zateplování fasád
či stěn bytových domů zů-
stává polystyren. Výhodou je
jeho velmi nízká hmotnost,
lehkámanipulace, nízká nasá-
kavost a jednoduchá montáž.
Používá se také na zateplení
plochých střech a podlah.
I když jde o syntetický pro-
dukt, je 100% recyklovatelný.
Výhodou proti ostatním te-
pelně izolačním materiálům
je i jeho příznivá cena. Kromě
obvyklého bílého polystyrenu
se v posledních letech na trhu
objevilo několik jeho dalších
typů s vlastnostmi, rozšiřují-
cí možnosti využití polysty-
renu v rámci zateplovacích
systémů. Desky šedého poly-
styrenu vykazují při shodné
tloušťce o cca 20 % lepší te-
pelně izolační parametry než
standardní bílý polystyren.
Konkrétně součinitel tepel-
né vodivosti se z hodnoty
0,039 W/(m.K) platné pro bílé
desky podařilo vylepšit na
hodnotu 0,031 W/(m.K) pro
desky šedé. Těmito hodno-

tami se šedý polystyren řadí
k polystyrenovým izolacím
s nejlepšími tepelně izolač-
ními vlastnostmi. Při zatep-
lování starších domů bývá
upřednostňován zejména
v případech, kdy by pro poža-
dované parametry zateplení
nebylo možné použít stan-
dardní bílý polystyren v do-
statečné tloušťce z důvodu
návaznosti na další konstruk-
ce. Typickýmmístem je napří-
klad zateplení vnitřního pro-
storu lodžie, kde by tloušťka
bílého polystyrenu zbytečně
ubírala centimetry využitelné
plochy.
Další variantou šedého poly-
styrenu je tatáž deska s naliso-
vanou tenkou ochrannou vrst-
vou bílého polystyrenu. Desky
tak odolávají slunečnímu svi-
tu při aplikaci a současně do-
sahují velmi dobrých tepelně
izolačních vlastností. Setkává-
me se s ním pod názvem ISO-
VER EPS GreyWall SP (Sun Pro-
tect). Tyto desky s hodnotami
součinitele tepelné vodivosti
(lambdou) 0,030 W/ (m.K),
resp. 0,031 W/(m.K) od
tloušťky 100 mm a řadou
dalších žádaných parametrů,
jsou v současnosti nejvýkon-
nější fasádní EPS deskou pro
vnější zatep-
lovací systé-
my na trhu.

Zateplení domu, případně revize stávajícího zatep-
lení, je dnes vzhledem k cenám energií opět velkým
tématem. Díky zateplení a správné volbě oken lze
snížit výdaje za vytápění o desítky procent. Zásadní
podmínkou je přesná specifikace v rámci projektové
přípravy, a především důsledné používání všech
předepsaných systémových prvků bez jakýchkoliv
náhradních komponentů v rámci realizace. Realizaci
zateplovacího systému musí vždy provádět odborně
proškolená firma, která by investorovi měla doložit
svou způsobilost.

Současný svět, a především pak Evropa, se vlivem
mnoha nečekaných událostí dostává do energetické
krize, ve které se již dnes musí hledat úspory s cílem
redukovat celkovou spotřebu energie. Zemní plyn,
coby důležitý zdroj energie není samozřejmě výjim-
kou.

Pozor na úniky tepla
obálkou domu

Záměna kotle je cestou k úspoře plynu
www.okolobytu.cz
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David Ondrejkovič
Před

výhodnými
nabídkami.

POLÍČEK

Řešení sudoku

POSVÁTNÝ
VODOPÁD
Momentálně se opět nacházím v Ekvádoru, včera jsem akorát
vyjela z Amazonie, a tak bych s vámi ráda sdílela své zážitky.
Kdo někdy byl v deštném pralese, ví, že počasí se zde mění
každou chvíli, může pršet a za chvíli svítit slunce tak ostře, že
kvůli vysoké vlhkosti se velmi potíte a skoro umíráte vedrem.
Ale co by člověk neudělal pro to, aby viděl věci, které jinde
jen tak neuvidí? Tentokrát jsem se i s indiánským průvodcem
vypravila k posvátnému vodopádu, který dodnes používají ša-
mani k různým rituálům očisty, protože věří, že energie vody

z vodopádu je panenská
a obsahuje v sobě ducha
Amazonie. Vzhledem
k tomu, že je vodopád
ukrytý a cesta k němu
není úplně jednoduchá,
nedojde k němu každý.
Jak se říká, cesta za oprav-
dovým poznánímmusí

být trnitá. Je třeba projít pralesem a poté se brodit proti prou-
du řeky, až dojdete k velkému kameni, který tvoří vstupní
bránu k vodopádu. Po asi dvouhodinové cestě už jsem byla
pěkně zpocená, takže jsem se těšila, až se ve vodopádu zchla-
dím a zároveň se očistím. Svlékla jsem se do plavek a doplava-
la posledních pár metrů pod vodopád. Voda byla čistá a velmi
osvěžující, vodopád měl asi šest metrů, takže měl celkem
sílu. Když jsem pod ním stála, cítila jsem, jak mi kapky očišťu-
jí negativní nahromaděnou energii. Samozřejmě že musíte
těmto věcem věřit, aby měly ten správný účinek. Poté již očiš-
těná jsem došla k dalším vodopádům, které jsou přístupné
po lepší stezce, a užila jsem si příjemné odpolední koupání.

Zdeněk Řezníček
Teď už
pouze

před stářím.

Jaroslav Paulík
Před kým?
Před svou
manželkou!

Před čím se máte nejvíc na pozoru?

Anketa

U nás v Jinonicích
Čištění komunikací je ne-
zbytná záležitost, která
podporuje životní prostře-
dí. My motoristé si občas
zanadáváme, že musíme
přeparkovat svůj automo-
bil kamsi mimo čištěnou
oblast, ale uděláme to.
Přesto ráno vidíme, že ne
všechny automobily z čiš-
těné komunikace odjely.
Může se přihodit, že vlast-
ník automobilu onemoc-
ní, je delší dobu mimo
město nebo prostě zapo-
mene. Ovšem u nás
v Jinonicích parkuje na
stále stejném místě auto-
mobil, který zde bez jaké-
hokoli pohybu přečkal už
jarní čištění. Nejedná se
patrně o vrak, protože má
stále registrační značku.
Já míním, že automobily,
které na stejném parkova-
cím místě opětovně igno-
rují čištění, by měly být
pečlivě evidovány a v tom-
to opakovaném případě
z komunikace odstraně-
ny. Na nevyčištěné vozov-
ce pod automobilem se
hromadí listí a prach, kte-
ré potom vítr rozfoukává
do vyčištěného okolí.

MILOŠ PECHAR, PRAHA 5

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks

Od Gabriely Muchové nám do rubriky Hlídač (najdete ji na
webumetro.cz) připutovala tahle potvůrka. Vyloženě nás potěšila.
Jsme rádi, když čtenáři náš kreativní žlutý rámeček
využívají. Mohou do něj malovat i psát. Třeba básně či přání
k narozeninám. My pak text zveřejníme. Jak na to, čtěte níže.

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

TROTAMUNDOS
VĚČNÁ CESTOVATELKA
A OBDIVOVATELKA ZAJÍMAVÝCH KULTUR

Citát

Svlékla jsem se do
plavek a doplavala
posledních pár metrů
pod vodopád.
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Opět Ježíškem pro opuštěné seniory
V pondělí 14. listopadu odstartují Ježíškova vnoučata. Již šestý ročník charitativního pro-
jektu Nadačního fondu Českého rozhlasu si klade za cíl zprostředkovat plnění vánočních
přání seniorům, ale také pomoci zajistit předání dárků osobně a zvýšit tak pravděpodob-
nost sblížení mezi Ježíškovým vnoučetem a osamoceným seniorem. Hlasem letošní kam-
paně Ježíškových vnoučat je Jiří Langmajer. Během loňského ročníku napsali Ježíškovi se-
nioři z téměř tisícovky sociálních zařízení v České republice. Mezi nejčastější přání dříve
narozených patří praktické věci pro každodenní využití. Stále častěji se ale objevují také
zážitky, které jsou mnohdy jen prvním krokem k dlouhodobým přátelstvím a společné-
mu trávení času. Více na webu www.jeziskovavnoucata.cz. MET

Zavítejte do místa
oblíbeného
undergroundový-
mi umělci.

Dokument Dreaming Walls:
Hotel Chelsea zachycuje slav-
nou stavbu v době proměn
a celkové přestavby. Slavnost-
ní premiéra proběhne dnes
v kině Aero, kde kulturní sou-
vislosti kolem hotelu Chelsea
představí publicista a překla-
datel Josef Rauvolf. Snímek
měl předpremiéru naMeziná-
rodním festivalu dokumen-
tárních filmů Jihlava.
Legendární newyorský ho-

tel Chelsea býval v 60. letech
minulého století útočištěm
nejslavnějších undergroun-
dových umělců své doby. Sto-
py tu zanechala Patti Smitho-
vá, Janis Joplinová, JimMorri-
son, Dylan Thomas, Allen
Ginsberg, Bob Dylan nebo

Jimi Hendrix. O nich ale ten-
to film není. Temně poetický
snímek je především melan-
cholickýmportrétemumírají-
cí ducha samotného hotelu,
jehož udržují při životě sou-
časní obyvatelé.
Svérázné postavičky rozto-

divných nájemníků – uměl-
ců, pamětníků, šílenců a podi-
vínů, kteří odmítli opustit ho-
tel během jeho téměř deseti-
leté rekonstrukce do podoby
fádního „trendy“ místa. Díky
nim zůstal Chelsea hotel ješ-
tě chvíli zachovaný jako od-
raz své doby, jehož zdi už tro-
chu páchnou hnilobou a z ně-
hož se něco nového teprve
rodí... „Naším záměrem bylo
udržet si odstup od mytolo-
gie a zároveň snaha o její de-
konstrukci. Chtěli jsme vpus-
tit diváky do hotelu Chelsea
zadním vchodem a ukázat
jim něco jiného, než co si vět-
šina lidí představuje,“ říkají
režisérky Amélie van Elmbto-
vá a Maya Duverdierová. MET

ČR
O

5. ročník projektu Realiťák roku 2022

www.realitakroku.cz

Prodáváte byt či dům? Prodejte za maximální cenu a bez
starostí.

Najděte si nejlepšího realitního makléře ve
vašem okolí

www.realitakroku.cz

Jana Vaita, Kladno - Modrava
Prodej 165 m2 s pozemkem 900 m2

Nejlevnější2 663 nemovitostí

Upravit hledání

Domy na prodej v mém okolí

Nejnovější2 663 nemovitostí

Upravit hledání

Byty k pronájmu v mém okolí

větší dům nebo byt?
Hledáte

Vyzkoušejte hledání v okolí
na Reality.iDNES.cz

Prodáváte svoji nemovitost? Nejlepší makléře z okolí najdete v soutěži www.RealiťákRoku.cz

Legendární
Chelsea
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Michal Horák na-
zpíval song, který
vyzdvihuje známé
knižní příběhy.

Všechny děti a rodiče, kteří
mají rádi knihy, příběhy, tvo-
ření a zábavu, semohou rado-
vat. Píseň Pravé bohatství vy-
práví příběh, jejž si celé rodi-
ny mohou sami doma vytvo-
řit pomocí kreativního sešitu
Medvěd Wrr: Aktivity. Obsa-
huje 44 stran nabitých úkoly,
bludišti, tajnými mapami,
omalovánkami, spojovačka-
mi…Nechybí ani oblíbené vy-
střihovací úkoly včetně sklá-
dacího divadla a knižních po-
staviček. Kreativní sešit fun-
guje jako doplněk pohádko-
vých knih Medvěd Wrr: Za-
chraň knižní svět a Medvěd
Wrr: Po přečtení zavřít, které
vyšly v nedávné době. „Stejně
jako všechny věci s medvě-

demWrr jsme i tento sešit dě-
lali pro naše dětské já. Zkrát-
ka tak, jako bychom byli zno-
vu dětmi, kdy jsme trávili ho-
diny nad nějakým obrázkem
v knize a obdivovali všechny
jeho detaily. V sešitu najdete
třeba podrobnou mapu měs-
ta se zákoutími, temnými
uličkami, průchody a podlou-
bími, ve kterých jsou ukryty
postavičky z knih nebo různá
bludiště či plánky budov,“
říká autor Michal Široký.

Hlavním lákadlem je podle
jeho slov skládací divadlo,
při jehož vymýšlení si i sami
autoři užili legraci. „Je to jed-
na z věcí z našeho sešitu, se
kterou bychom si jako malí
špunti hráli do roztrhání,“
směje se. Kreativní sešit plný
aktivit vznikl jako nadstavba
knih s příběhy o medvědovi
Wrr.
„Často nám píší spokojení

rodiče, kteří mají doma naše
knihy, že spolu s dětmi vy-

mýšlí nad našimi ilustracemi
vlastní příběhy. Přemýšlí, co
všechno by se mohlo v našich
kulisách odehrávat a jak by
mohl příběh pokračovat,“ po-
pisuje Široký.
Další nadstavbou rozšiřují-

cí zážitek z příběhů o medvě-
dovi Wrr je nový videoklip
od Jaromíra Štejnara a písnič-
ka odMichala Horáka. Ilustro-
vaný klip Pravé bohatství, kte-
rý pojednává o síle literár-
ních příběhů, je nápaditý a di-

váka vtáhne hned při prv-
ních tónech do děje. Podobně
jako zazní v první sloce Horá-
kova textu: Není radno podce-
ňovat sílu různých knih, sta-
ne se a velmi snadno, že skon-
číte v nich.
Horák spolupracoval s auto-

ry Medvěda Wrr už před ně-
kolika lety, kdy jednu z kní-
žek pokřtil. „Když jsem viděl,
jak krásně graficky i příběho-
vě je knížka zpracovaná, ne-
váhal jsem ani minutu. Na-
psat písničku pro mě byla ra-
dost, protože mám rád, když
mámve tvorbě stanovené tex-
tové a hudebnímantinely. Vy-
jádřit konkrétní příběh skrze
český a hudební jazyk je věc,
kterámě baví a ve které se ne-
ustále dá něco nového objevo-
vat,“ popisuje Horák.
Autor vizuální podoby vi-

deoklipu Jaromír Štejnar spo-
lupracoval s Horákem
i na jeho albu Michalbum,
pro které vytvořil grafi-
ku. MET

Ukázka z videoklipu k písni Pravé bohatství 2x ARCHIV Nový sešit s úkoly

Samsung má v nabídce obě
varianty, každá má svoje vý-
hody i nevýhody, ale spojuje
je unikátní technologii Quan-
tum Dot.

Pro koho je tedy lepší QLED
a pro koho QD OLED?
Quantum Dot je technologie,
na kterou Samsung dlouho-
době sází a dovedl ji k doko-
nalosti. Základem je vrstva
quantových bodů, která je
umístěna přímo nad unikát-
ním modrým podsvícením
obrazovky. Světlo těmito body
prochází a v závislosti na je-
jich velikosti generuje vždy
stejnou vlnovou délku světla,
tedy základní barvy RGB. Vše
je certifikováno technologicko
vědeckou asociací VDE, která
potvrzuje 100% objem barev
u televizorů Samsung.

Neo QLED
Neo QLED televizor je klasic-
ký LCD displej s LED podsví-
cením. Na rozdíl od ostatních
modelů na trhu využívá mod-
ré, Quantum Mini LED podsví-
cení a v kombinaci s vrstvou
Quantových bodů generuje
naprosto reálné barvy = 100%
objem barev.

Nevýhodou LED televizorů je
obecně zobrazení černé. Prin-
cip podsvícení neumožňuje
„vypnout“ jednotlivé obrazové
body (pixely), a proto nelze do-
sáhnout absolutní černé barvy.
Oproti OLED televizorům tak
mají nižší kontrastní poměr.
Výhodou je vysoký jas. Neo
QLEDy pracují podsvícením

velmi efektivně a tím dosahu-
jí jasu až 4000 Nitů (Nt), což je
absolutní maximum na trhu.
Vysoký jas není nikdy zapnutý
po celou dobu sledování. QLED
televizor od Samsungu ho dy-
namicky využívá jen pro vy-
svícení HDR efektů ve filmech
nebo při použití ve velmi svět-
lém prostředí.

QD OLED
QD OLED je tvořený organic-
kými, samosvítícími body,
které je možné individuálně
zapínat / vypínat. Díky této
schopnosti dokáže QD OLED
značky Samsung zobrazit
hlubokou černou. To je však
jediné, co má s běžnými OLED
televizory společného. Překo-
nává je jak podáním barev, tak
hodnotou jasu.
Zdrojové světlo samosvítících
bodů je i v tomto případě
modré. Prostupuje vrstvou
Quantových bodů, která je
zárukou přesného zobrazení
barev. V případě panelů S95 je
kvalita a přesnost barev navíc
certifikována od Pantone –
celosvětově uznávaný systém
garance barev pro tisk, grafic-
ké úpravy DTP a průmyslovou
výrobu.
V případě jasu dosahují QD
OLED hodnoty až 1500 Nitů,
zatím co běžné OLED pouze
800 Nitů. Výsledkem je bez-
konkurenční hluboká černá,
precizní zobrazení HDR efek-
tů a plné odstíny živých barev.
Oba typy televizorů využívají
operační systém Tizen, díky
kterému lze využívat širokou
škálu aplikací a chytrých funk-
cí, včetně unikátní aplikace
SmartThings, která propojuje
všechna chytrá zařízení znač-
ky Samsung. Váš QLED nebo
QD OLED televizor tak může-
te ovládat například prostřed-
nictvím smartphonu Galaxy
Z Flip a zrcadlit si jeho obsah
na obrazovku televizoru.

Plánujete koupi
nového televizoru
a nemůžete se
rozhodnout, zda dát
přednost obrazovce
s QLED nebo OLED?

Jak vybrat správnou televizi?
QLED versus QD OLED

Medvěd Wrr má nový sešit, ale
i píseň s ilustrovaným klipem
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Čeští hokejisté
vstoupí do turnaje
Karjala v Českých
Budějovicích.

Nová sezona série Euro
Hockey Tour startuje. Češi
do ní vstoupí dnešním utká-
ním od 18.30 proti Švédsku.
Nový kouč tří korunek

SamHallam, jenž nahradil Jo-
hana Garpenlöva, poskládal
tým výhradně z hráčů z do-
mácí soutěže. „Sami budeme
v očekávání, jak změní styl
hry a systém. Švédové obecně
jsou každopádně výborní
bruslaři, skvělí v osobních
soubojích, ale těžko prediko-
vat, s čím na nás nastoupí,“
řekl včera po tréninku asis-
tent trenéra Libor Zábranský
starší. Pro trenéry je ale důle-
žitější, jak si povedou jejich
svěřenci. „Budeme se držet
našehoherního plánu, na kte-

rý kluci reagují velmi dobře
včetně těch, kteří jsou tady
nově. Po hráčích chceme
enormní agresivitu jak v útoč-
ném, tak samozřejmě
i v obranném pásmu, brusle-
ní a dodržování taktických
pokynů a všeho, na čem jsme
pracovali v tréninku. Věřím,
že budeme úspěšní,“ uvedl
Zábranský. Pro něho je zápas
do jisté míry speciální, proto-
že právě v Českých Budějovi-
cích, kde se dnes bude hrát,
působil v letech 1994 až
1996. Poté zamířil do NHL.
Na start reprezentační sezo-

ny už se těší i hráči. Euro
Hockey Tour je navíc nově
bez Rusů. „Trošičku se sys-
tém obměnil tím, že v něm
nehrají Rusové, ale jsou mís-
to nich Švýcaři. Těším se na
to, je to určitá změna,“ zmí-
nil útočník Radan Lenc. Po pá-
tečním přesunu do Turku se
Češi utkají v sobotu s domá-
cím Finskem a v neděli na-
stoupí proti Švýcarsku. ČTK

Procházka už odletěl
Netradičně s měsíčním předstihem před titulovým zápa-
sem organizace UFC včera odletěl do zámoří hvězdný čes-
ký MMA bojovník Jiří Procházka (na snímku). Třicetiletý
zápasník bude pás šampiona polotěžké váhy obhajovat
10. prosince v Las Vegas proti Gloveru Teixeirovi z Brazí-
lie, kterého v červnu v Singapuru porazil před limitem.
„Jedním z důvodů je, že mě teď v New Yorku čekají me-
diální povinnosti s Gloverem, které budou navazovat
na akci UFC,“ vysvětlil Procházka brzký odlet do USA. ČTK

ČT
K

inzerce

Krátce

Pommer odešel
Zemřel bývalý volejbalo-
vý trenér Zdeněk Pom-
mer starší. Bylo mu
76 let. O jeho úterním
náhlém úmrtí informo-
val Český volejbalový
svaz. Pommer starší je
s jedenácti mistrovský-
mi tituly nejúspěšnějším
trenéremmužské nejvyš-
ší soutěže v Česku a bý-
valém Československu.
V letech 1990 až 1991
vedl i mužskou volejbalo-
vou reprezentaci tehdej-
šího Československa.

Bez Krejčíkové
České tenistky se musí
ve finálovém turnaji
o Pohár Billie Jean Kingo-
vé obejít bez jedničky
Barbory Krejčíkové. Ta
se omluvila kapitánovi
Petru Pálovi kvůli zraně-
nému zápěstí. Náhradu
za ni Pála povolávat ne-
bude. Češky vstoupí do
soutěže dnes zápasem
proti Polsku, o den poz-
ději je čeká v základní
skupině tým USA. ČTK

Na úvod
Švédsko




